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על הדרך

לאחר שעסקנו בפרק הקודם בהגדרות של חטא ותשובה, נתקדם בפרק זה אל 

אנחנו  ואיך  מאיתנו,  שנדרש  השינוי  בתכל'ס  מה  נברר  עצמו:  התשובה  תהליך 

צריכים להסתכל על עצמנו כדי להגיע לשינוי הזה. נלמד על מקומו המשמעותי 

של הרצון בתהליך התשובה ומתוך כך נדון האם התשובה היא עניין של רגע אחד 

או תהליך ארוך. לסיום, נתבונן ברגשות הכאב והשמחה המלווים את השיבה אל ה'.
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יבחן  בתשובה  ששב  אדם 

מתנהג  הוא  אם  עצמו  את 

הרחמים.  במידת  הזולת  עם 

תשובה אמיתית מביאה לידי 

הרחמים,  במידת  הנהגה 

ה'  "ושב  הכתוב:  כדברי 

אלוקיך את שבותך - וריחמך" 

)דברים ל,ג(. 

)רבי שמלקה מניקלשבורג(

1. לא בשמים
נפתח בהגדרתו של בעל התניא למצוות התשובה:

"וְהִנּהֵ מִצְוַת הַתְּשׁוּבָה מִן הַתּוֹרָה הִיא עֲזיִבַת הַחֵטְא בִּלבְַד. דְּהַיְנוּ שֶׁיִּגמְֹר בְּלבִּוֹ 
בְּלבֵ שָׁלםֵ לבְַל יָשׁוּב עוֹד לכְסְִלהָ למְִרֹד בְּמַלכְוּתוֹ יִתְבָּרֵךְ, וְלֹא יַעֲבֹר עוֹד מִצְוַת 
הַמֶּלךְֶ חַס וְשָׁלוֹם, הֵן בְּמִצְווֹת עֲשֵׂה הֵן בְּמִצְווֹת לֹא תַּעֲשֶׂה. וְזהֶוּ עִקַּר פֵּרוּשׁ לשְׁוֹן 
תְּשׁוּבָה - לשָׁוּב אֶל ה' בְּכלָ לבִּוֹ וּבְכלָ נפְַשׁו לעְָבְדוֹ וְלשְִׁמֹר כּלָ מִצְווֹתָיו... וְלֹא 

כּדְַעַת הֶהָמוֹן שֶׁהַתְּשׁוּבָה הִיא הַתַּעֲניִת".  
)רבי שניאור זלמן מלאדי, ספר התניא, 'אגרת התשובה', פרק א( 

אם בכל תחום חשוב להבחין בין עיקר וטפל, בנושא התשובה הדבר חשוב שבעתיים. 

התשובה קשורה לרגשות סותרים המתרוצצים בתוכנו - אשמה וייאוש, תקווה ושמחה, 

כאב ובושה - וקל מאוד להיסחף עם הרגשות ללא הבחנה נכונה בין עיקר וטפל. לכן, 

מלמד אותנו בעל התניא כי העיקר הוא התכל'ס - עזיבת החטא בלבד.

יותר מרשים  זה אפילו  אולי  )"כדעת ההמון"( מאשר לעזוב חטא,  יותר קל להתענות 

- אבל העיקר הוא לשנות את ההתנהגות. יותר משחשוב כמה תבכה, תתאנח ותגנח 

על מצבך - חשוב שתחיה אחרת. יש בזה משהו מרגיע: 'הצלחה' לא נמדדת בכמות 

ואיך  כמה  עד  העצמיות,  מהמדידות  עצמי  את  לשחרר  אפשר  בי.  שיסערו  הרגשות 

בדיוק הרגשתי, העיקר - בפועל להשתנות. ומצד שני, יש כאן רף גבוה; מתי לאחרונה 

הצלחתי באמת לשנות מעשים בעקבות החלטה? להתפלל מעומק הלב, להצטער או 

להתוודות - אפשרי בהחלט, אבל ממש להשתנות - מי יודע איך בכלל עושים את זה?

תן דוגמא לשינוי שהצליח בחיים שלך, ודוגמא נוספת למקרה של כישלון - כשרצית 

וניסית להשתנות, אך לא הצלחת. האם תוכל לאפיין מה גרם לך להצליח במקרה 

הראשון ולהיכשל במקרה השני? )אם לחשוב על עצמך זה קרוב מדי וקשה, נסה 

להתבונן בניסיון החיים של הסובבים אותך, ולמצוא דוגמאות פחות אישיות(.

חשוב לציין, שגם בעל התניא בעצמו תולה את עזיבת החטא בתנועה של הלב: "דהיינו, 

שיגמור	בלבו	בלב	שלם לבל ישוב עוד לכסלה". במילים אחרות: איך עוזבים חטא? 

על ידי תהליך רגשי עמוק. אם היינו תוכנות מחשב, די היה בכתיבת פקודה, והופ! היינו 

וחוויותינו  ומורכבים,  אנושיים  ה',  ברוך  אנחנו,  אך  וקל.  פשוט  כמה  אחרת.  מתנהגים 

בהווה נסמכות בהרבה על העבר. לא די בהחלטה נחושה: 'די! אני מפסיק להתנהג כך'! 

כי זה פשוט לא מחזיק מעמד. המתכון היחיד להצלחה הוא הבשלה נפשית. רק תהליך 

נפשי, יכול לגרום לשינוי התנהגותי לאורך זמן. עזיבת החטא לא מתבצעת בידיים, היא 

חייבת להתבצע קודם כל בלב. 

ה'נתיבות שלום' מגדיר זאת כך:

"וְזהֶוּ יְסוֹד עִניְַן הַתְּשׁוּבָה, לצֵָאת מֵהַהֲוַי שֶׁל הַפֶּשַׁע, הֲוַי שֶׁל רִחוּק מֵה' וּמֵהַקְּדֻשָּׁה, 
וְלצִּוֹר הֲוַי אַחֵר שֶׁל דְּבֵקוּת בַּה'. וְזהֶוּ מַה שֶׁכּתַָב הָרַמְבַּ"ם )משנה תורה הלכות תשובה 
ב',ד'( כּיִ מִדַּרְכיֵ הַתְּשׁוּבָה שֶׁ'מְשַׁנּהֶ שְׁמוֹ מַעֲשָׂיו וּמְקוֹמוֹ', הַיְנוּ שֶׁמְּשַׁנּהֶ הַהֲוַי כּלֻּוֹ. 

מְשַׁנּהֶ אֶת מְצִיאוּת הַנּפֶֶשׁ הַחוֹטֵאת עַל יְדֵי שִׁנּוּי שְׁמוֹ, כּלְוֹמַר אֲניִ אַחֵר וְאֵינוֹ זהֶ 
שֶׁחָטָא, וּמְשַׁנּהֶ אֶת הַמְּצִיאוּת שֶׁל מַעֲשָׂיו כּלֻּםָ לטְוֹבָה, הַיְנוּ לֹא רַק שֶׁמְּתַקֵּן אֶת 
עֶצֶם הַמַּעֲשֶׂה הָרַע שֶׁעָשָׂה, אֶלּאָ מְשַׁנּהֶ אֶת הַהֲוַי שֶׁל כּלָ מַעֲשָׂיו שֶׁיִּהְיֶה מֵעַכשְָׁיו 
בְּדַרְגּהָ חֲשׁוּבָה יוֹתֵר... לאְוֹר הַדְּבָרִים הַלּלָוּ יִתְבַּהֵר הָעִניְָן שֶׁאֵינוֹ נוֹתֵן מָנוֹחַ לכְלָ 
אִישׁ לבֵָב, מַה זּהֶ עָשָׂה אֱלוֹקִים לוֹ? שֶׁגּםַ אִם עוֹשֶׂה תְּשׁוּבָה בִּמְרִירוּת עֲצוּמָה 
וּמְקַבֵּל עַל עַצְמוֹ כּלָ עִניְְניֵ קַבָּלוֹת שֶׁיְּקַיְּמֵם בִּמְסִירוּת נפֶֶשׁ, וְהוּא סָמוּךְ וּבָטוּח 
שֶׁלֹּא יָשוּב לכְסְִלהָ, אַחֲרֵי זמְַן מָה הַכֹּל חוֹזרֵ לקְַדְמוּתוֹ, וְנשְִׁכּחָ כּלָ הַשֹּׂבַע וְלֹא 
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מַאֲמִין  אֵינוֹ  שֶׁבְּעַצְמוֹ  תְּשׁוּבָה,  בַּעֲליֵ  יְדֵי  מַרְפֶּה  וְזהֶ  קִרְבֶּנּהָ.  אֶל  בָּאוּ  כּיִ  נוֹדָע 
בִּתְשׁוּבָתוֹ שֶׁהַפַּעַם כּןֵ תִּתְקַיֵּם. אָכןֵ גּוֹרְמֵי הַדָּבָר יֵשׁ לנְתֵַּחַ אוֹתָם עַל פִּי דְּבָרֵינוּ 
הנ"ל, כּיִ הַחֵטְא יֵשׁ לוֹ הֲוַי שָׁלםֵ, וְהַתְּשׁוּבָה צְרִיכהָ לצִּוֹר הֲוַי שָׁלםֵ אַחֵר, מְצִיאוּת 
חֲדָשָׁה, עַל יְדֵי שִׁנּוּי בַּנּפֶֶשׁ בַּמַּעֲשֶׂה וּבַמָּקוֹם. הַתְּשׁוּבָה הָעֲמֻקָּה בְּיוֹתֵר עַל עֶצֶם 
וְהַמְּצִיאוּת  יַחֲזֹר לחֵַטְא, אֶלּאָ אִם כּןֵ מְשַׁנּהֶ אֶת הַהֲוַי  הַחֵטְא, אֵינהָ תְּרִיס שֶׁלֹּא 
כּיִ אַחֵר הוּא, וְכלָ שֶׁאֵינוֹ עוֹשֶׂה תְּשׁוּבָה מֻשְׁלמֶֶת, הַיְנוּ שֶׁלֹּא עָשָׂה מַהְפֵּכהָ וְשִׁנּוּי 

בִּמְצִיאוּת חַיָּיו, אֵין תְּשׁוּבָתוֹ מִתְקַיֶּמֶת...". 
 )רבי שלום נוח ברזובסקי, 'נתיבות שלום' חלק א', פרק התשובה מאמר חמישי(

לעולם  להתמסר  זמן  יותר  ועוד  זה,  את  להבין  זמן  לוקח  שלם,  עולם  היא  התשובה 

שלם,  תהליך  אלא  התסבוכת,  את  שיפתור  חד-פעמי  מעשה  פה  אין  הזה.  המופלא 

נפשית  הבשלה  לאחר  איטיים.  מתהליכים  וגם  פתאומיים  מרגעי-שיא  גם  שמורכב 

יציב. כמובן  וייקבע בנפש כדבר  ראויה, השינוי המעשי ישתלב בטבעיות בחיי האדם, 

שאי אפשר להמתין לנפש, והאדם מצווה להילחם במסירות נפש נגד כל פיתוי, ולא 

לחטוא בשום אופן - אך במקביל, עליו לקדם את עצמו, כדי לחיות בתודעה רוחנית 

נכונה יותר.

נלמד  עליהם  שלבים  לשלושה  נחלק  התשובה  תהליך  של  הבסיסיים  השלבים  את 

בקטעים הבאים: הכרה עצמית; התפנית - הרצון; בבת אחת ולאט לאט )מפתאומיות 

לתהליך מתמשך(. מובן מאליו שהנפש גועשת ורועשת ולא עובדת לפי שלבים כל כך 

ולא בשביל  ומוגדרים. החלוקה לשלבים באה כדי לאפשר את הדיון בהם  מסודרים 

לקבוע מסמרות.
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2. קצת גמישות
אל תנסה להיות צדיק גמור! זה אולי מפתיע אותך, אבל זה לא מה שאתה אמור לעשות. 

להיפך, המחשבה על 'להיות צדיק' היא לעיתים זו שתוקעת אותך, ורק אם תבין את זה 

תוכל סוף סוף לצאת לדרך.

כך כותב הרב קוק:

עַל  תְּשׁוּבָה.  בַּעַל  להְִיוֹת  לוֹ  קָשֶׁה  גּמָוּר,  צַדִּיק  דַּוְקָא  להְִיוֹת  רוֹצֶה  "כּשְֶׁאָדָם 
בַּעַל תְּשׁוּבָה שָׁקוּעַ  להְִיוֹת  הַשְּׁאִיפָה  אֶל לבִּוֹ  יָשִׂים  לאָָדָם שֶׁתָּמִיד  כּןֵ רָאוּי לוֹ 
בְּרַעְיוֹן הַתְּשׁוּבָה וְשׁוֹאֵף להְִתְגּשְַּׁמוּתָהּ הַמַּעֲשִׂית, וְאָז תּוּכלַ תְּשׁוּבָתוֹ להְָרִים אוֹתוֹ 

למְַעְלהָ, עַד מִדַּת צַדִּיקִים גּמְוּרִים וּלמְַעְלהָ מִזּהֶ". 
)הרב אברהם יצחק הכהן קוק, 'אורות התשובה' יד, לו(

צדיק הוא למעלה, הוא כבר על הפסגה, ואתה - לא. ממש לא. אם אתה לא מסתדר 

עם זה שאתה נופל וקם, מחליט ושוכח, ושוב מחליט, אז עוד לא הסכמת לצאת לדרך. 

בעל תשובה חייב להיות גמיש, להבין שבין התקדמות להתקדמות עלולות להיות גם 

נפילות. אם צדיק חוטא - הוא נכנס להלם, כי הוא צדיק, והוא אף פעם לא חוטא. אך 

אם אנחנו נכנס להלם בכל פעם שניפול - לא נצליח להתקדם סנטימטר. מי שרוצה 

להיות דווקא צדיק גמור - לא יצליח בכלל להיות צדיק. כי על הפסגה הוא לא נמצא, 

ולמיומנויות ולסבלנות הנדרשות לטיפוס ולמכשולים שבדרך הוא לא מוכן להזדקק.  

האם הרב קוק התכוון שלא נשאף להיות בדרגות גבוהות? שלא נרצה להיות ממש 

צדיקים?

ההבנה שתוך כדי תהליך התשובה ישנן נפילות וצריך להתגבר ולהמשיך, היא האל"ף 

-בי"ת של התשובה. וכך כותב רבי נחמן מברסלב:

"מִּי שֶׁרוֹצֶה ליֵלךְֵ בְּדַרְכיֵ הַתְּשׁוּבָה צָרִיךְ לחֲַגׂר מָתְניָו, שֶׁיִּתְחַזּקֵ עַצְמוֹ בְּדַרְכיֵ ה' 
תָּמִיד בֵּין בַּעֲליִָּה בֵּין בִּירִידָה שֶׁהֵם בְּחִינתַ: "אִם אֶסַּק שָׁמַיִם . . וְאַצִּיעָה שְׁאוֹל". 
הַיְנוּ בֵּין שֶׁיִּזכְּהֶ לאְֵיזהֶ עֲליִָּה לאְֵיזהֶ מַדְרֵגהָ גּדְוֹלהָ, אַף עַל פִּי כןֵ אַל יַעֲמׂד שָׁם, 
שֶׁהוּא  וּלהְַאֲמִין  ליֵדַע  מְאׂד  בָּזהֶ  בָּקִי  שֶׁיִּהְיֶה  צָרִיךְ  רַק  בָּזהֶ  עַצְמוֹ  יִסְתַּפֵּק  וְלֹא 
צָרִיךְ ללָכֶתֶ יוֹתֵר וְיוֹתֵר... וְכןֵ להְֵפֶךְ שֶׁאֲפִילּוּ אִם יִפּׂל, חַס וְשָׁלוֹם, למְָקוֹם שֶׁיִּפּׂל 
וִיבַקֵּשׁ  יְחַפֵּשׂ  וְתָמִיד  יִתְיָאֵשׁ עַצְמוֹ לעְוֹלםָ  אַל  גּםַ כּןֵ  אֲפִילּוּ בִּשְׁאוֹל תַּחְתִּיּוֹת, 
אֶת הַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ וִיחַזּקֵ עַצְמוֹ בְּכלָ מָקוֹם שֶׁהוּא בְּכלָ מַה שֶׁיּוּכלַ. כּיִ גּםַ בִּשְׁאוֹל 
תַּחְתִּיוֹת נמְִצָא הַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ, וְגםַ שָׁם יְכוֹליִן לדְַּבֵּק אֶת עַצְמוֹ אֵליָו יִתְבָּרַךְ, וְזהֶ 

בְּחִינתַ: "וְאַצִּיעָה שְׁאוֹל הִנּךֶָּ"".
)רבי נחמן מברסלב, 'ליקוטי מוהר"ן' ח"א תורה ו'(

החיים דינמיים, הכול כל הזמן משתנה. אפילו הגוף שלנו בתנועה תמידית - הלב דופק 

ופועם בקרבנו, הריאות שואפות ונושפות ללא הפסקה. ואם הגוף כך, הנפש על אחת 

כמה וכמה. גם לנפש יש שאיפות - לנסוק לשמים ולשאוף לעוד ועוד קרבת ה'. אחרי 

שהצלחנו ועלינו עלולה להיות ירידה. עבודת ה' צריכה להתעדכן תוך כדי תנועה, כי 

מה שהיה נכון למצב הנפש של אתמול יכול להיות לא רלוונטי להיום. ככל שאדם מודע 

יותר לטלטלה התמידית הזאת, הוא יודע להתמודד איתה נכון, ואף לנצל אותה.

קיבעון הוא תמיד שלילי: אם אתה 'על הגובה', אל תעצור בשום מקום, רוץ הלאה! ואם 

נחתת לקרקע - אל תהפוך את זה להתרסקות ואל תיכנס לדיכאון. קח נשימה עמוקה, 

בספר הזוהר פירש את הפסוק 

 – קומי"  מעפר  "התנערי 

"כהאי תרנגולתא דאתנערית 

תרנגולת  )כמו  מקיטמא" 

כלומר,  מעפר(.  המתנערת 

מתפלשת  התרנגולת  כאשר 

אותה  כל מה שינערו  בעפר, 

לנער  יצליחו  לא  אדם,  בני 

כאשר  אך  העפר.  מן  אותה 

יתנער  תתנער,  בעצמה  היא 

ממנה כל העפר בפעם אחת. 

נשמות  לגבי  גם  הוא  וכך 

מנערים  כשאחרים  ישראל: 

אותם תמיד נשאר עפר, אבל 

עצמם  את  מנערים  כשהם 

הכל  מעצמם  מנערים  הם   –

בפעם אחת.

)רמ"ח אותיות(
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שׁוּבָה צָרִיךְ לַחֲגׂר מָתְנָיו,  דַרְכֵי הַתְּ רוֹצֶה לֵילֵךְ בְּ י שֶׁ מִּ תבין שזה חלק מהתהליך, וקום! "שֶׁ

ירִידָה". בדרכי התשובה צריך ללכת, אי  ין בִּ עֲלִיָּה בֵּ ין בַּ מִיד בֵּ דַרְכֵי ה' תָּ ק עַצְמוֹ בְּ תְחַזֵּ יִּ שֶׁ

אפשר לעמוד. ללכת זה לוותר על הנוחות שבשיווי משקל שבעמידה, ולהתקדם מתוך 

הניגודים. 

נשמה	שנפלה	וניצלה

ידע  לא  ואיש  לפריז,  לנסוע  צריך  שהוא  פעם  אמר  מלובביץ'  מהר"ש  הרבי 

רבי  הרבי,  מחסידי  גבירים,  ושני  שלו,  גבאים  שני  עימו  נסעו  נסיעתו.  מטרת 

שאל  לפריז,  כשהגיע  לפריז.  הם  אף  באו  ברלין,  ישעיה  ורבי  מוניסזון  מוניא 

מלון  אלכסנדר.  במלון  הרבי:  וענה  להתאכסן,  היכן  להרבי  ברלין  ישעיה  רבי 

וכיוצא  ובני מלכים  ובו היו מתאכסנים שרים  זה הוא מהגדולים ביותר בפריז, 

יותר ושכר  בהם. כשבאו למלון ביקש הרבי שיתנו לו חדר פנוי שעולה ביוקר 

מחלקה  של שלושה חדרים. שני הגבירים התאכסנו במלון אחר, מפני היוקר. 

לאחר איזו שעות הלך הרבי אל החדר שמשחקים בו בקלפים, ישב אצל אברך 

אחד ששיחק בקלפים ומזמן לזמן שתה יין מכוסו. הניח הרבי את ידו על כתף 

יין  ואחרי כמה רגעים הוסיף:  יין נסך אסור לשתות.  לו: אברך!  ואמר  האברך, 

נסך מטמטם את המוח והלב. היה יהודי! וסיים: שלום! והלך לחדרו בהתרגשות 

גדולה. רבי ישעיה ברלין אמר אשר מעולם עוד לא ראה את הרבי בהתרגשות 

גדולה כזו. כעבור שעות אחדות בא אותו אברך ושאל היכן נמצא האיש שדיבר 

בחזרה  הרבי  נסע  היום  ולמחרת  רב.  זמן  אצלו  ושהה  הרבי,  אל  ונכנס  עימו. 

לביתו. ואמר הרבי: זה כמה דורות שלא הייתה נשמה טהורה כזו, אלא שנפלה 

לעמקי הקליפות. ואותו אברך נעשה בעל תשובה גמור, והוא ראש למשפחה 

ידועה בצרפת, משפחת יראים וחרדים.

)סיפורי חסידים – מועדים, הרב זוין( 
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3. פשוט להסתובב 
בתוך כל יהודי, בכל מצב, מתחבא רצון טהור לה'. גם אם מתגלה ממנו רק ניצוץ אחד, 

הוא אמיתי לחלוטין! תנועה אחת, תזוזה קטנה - חושפת את האוצר האדיר הזה, ומשנה 

את כל התמונה. את העיקרון הזה למדה תורת החסידות מפסק הלכה בדיני גירושין! 

וכך כותב הרמב"ם:

"מִי שֶׁהַדִּין נוֹתֵן שֶׁכּוֹפִין אוֹתוֹ לגְרֵָשׁ אֶת אִשְׁתּוֹ, וְלֹא רָצָה לגְרֵָשׁ - בֵּית דִּין שֶׁל 
הַגּטֵ,  וְיִכתְֹּב  אֲניִ.  רוֹצֶה  שֶׁיֹּאמַר  עַד  אוֹתוֹ  מַכּיִן  זמְַן,  וּבְכלָ  מָקוֹם  בְּכלָ  יִשְׂרָאֵל 
וְלמָָּה לֹא בָּטֵל גּטֵ זהֶ - שֶׁהֲרֵי הוּא אָנוּס, בֵּין בְּיַד גּוֹיִים בֵּין  וְהוּא גּטֵ כּשֵָׁר... 
בְּיַד יִשְׂרָאֵל: שֶׁאֵין אוֹמְרִין אָנוּס, אֶלּאָ למְִי שֶׁנּלִחְָץ וְנדְִחָק לעֲַשׂוֹת דָּבָר שֶׁאֵינוֹ 
מִי שֶׁתְּקָפוֹ  אֲבָל  נתַָן;  מִי שֶׁהֻכּהָ עַד שֶׁמָּכרַ, אוֹ  מִן הַתּוֹרָה לעֲַשׂוֹתוֹ, כּגְוֹן  חַיָּב 
יִצְרוֹ הָרַע לבְַטֵּל מִצְוָה, אוֹ לעֲַשׂוֹת עֲבֵרָה, וְהֻכּהָ עַד שֶׁעָשָׂה דָּבָר שֶׁחַיָּב לעֲַשׂוֹתוֹ, 
אָנסַ  אֶלּאָ הוּא  מִמֶּנּוּ,  אָנוּס  זהֶ  אֵין   - לעֲַשׂוֹתוֹ  שֶׁאָסוּר  מִדָּבָר  שֶׁנּתְִרַחֵק  עַד  אוֹ 
עַצְמוֹ בְּדַעְתּוֹ הָרָעָה. לפְִיכךְָ מִי שֶׁאֵינוֹ רוֹצֶה לגְרֵָשׁ - מֵאַחַר שֶׁהוּא רוֹצֶה להְִיוֹת 
הוּא  וְיִצְרוֹ  הָעֲבֵרוֹת;  מִן  וּלהְִתְרַחֵק  הַמִּצְווֹת  כּלָ  לעֲַשׂוֹת  הוּא  רוֹצֶה  מִיִּשְׂרָאֵל, 

שֶׁתְּקָפוֹ. וְכיֵוָן שֶׁהֻכּהָ עַד שֶׁתָּשַׁשׁ יִצְרוֹ וְאָמַר רוֹצֶה אֲניִ - כּבְָר גּרֵַשׁ לרְִצוֹנוֹ".
 )משנה תורה הלכות גירושין, ב,טז-יח(

גט שניתן לאישה ללא רצונו של הבעל איננו גט. אישה שקבלה גט כזה נשארת נשואה 

לבעל, ואם תתחתן חלילה עם אחר נישואיה לא יחולו וילדיה יהיו ממזרים. למרות זאת, 

אם בית הדין הכריח בעל על ידי מלקות, בנסיבות מוצדקות, לתת גט לאשתו - למרות 

שלמראית עין הבעל הסכים לתת את הגט רק בשביל להפסיק לספוג מלקות, הגט 

כשר. היות ובית הדין פסק שעל הבעל לתת גט לאשתו, ודאי שגם הבעל חפץ בכך. 

את  לא   - הרע  היצר  את  מכניעים  המלקות  ידי  ועל  עליו,  מתגבר  שיצרו-הרע  אלא 

הבעל!

מדהים! בהלכות חמורות כמו גיטין, בית הדין יתיר לאישה להתחתן עם אדם אחר והכול 

בגלל עיקרון אחד: שכל יהודי, בפנימיותו, רוצה לעשות את רצון ה'. גם בתוך יהודי כזה, 

שמעגן את אשתו ומסרב לציית לפסק של בית דין, קיים רצון של קדושה. אנחנו יודעים 

את זה כל כך בוודאות, עד שאין כל סיבה לחשוש לכשרותו של הגט!

הרצון הפנימי הזה, הוא הדבר החשוב ביותר בתהליך התשובה. ועל כך במקור הבא:

הַשְּׁלמֵוּת,  כּלָ  נקְֻדָּה  מִכּלָ  להְַמְשִׁיךְ  הָאָדָם  יוּכלַ  טוֹב'  'עֲשֵׂה  שֶׁבִּבְחִינתַ  "כּמְוֹ 
וְלעֲַשׂוֹת הָרֵאשִׁית, כּמְוֹ כןֵ בִּבְחִינתַ 'סוּר מֵרָע' גּםַ כּןֵ נתַָן ה' יִתְבָּרַךְ כֹּח בָּאִישׁ 
הַיִּשְׂרְאֵלי, שֶׁבְּכלָ רֶגעַ שֶׁיִּרְצֶה יוּכלַ להְָסִיר כּלָ כֹּח הָרַע שֶׁבּוֹ, וְלוֹמַר 'עַד פֹּה תָּבֹא 
מִמַּעֲרָב  מִזרְָח  הַפָּסוּק "כּרְִחֹק  פֵּרוּשׁ  וְאַל תּוֹסִיף', כּמְוֹ שֶׁאָמַר אאמו"ז זצוק"ל 
הִרְחִיק מִמֶּנּוּ אֶת פְּשָׁעֵינוּ" )תהילים קג,יב( - הַיְנוּ כּמְוֹ אָדָם שֶׁעוֹמֵד וּפָניָו למִַּזרְָח, 
יִתְבָּרַךְ  וּבְרֶגעַ אַחַת יוּכלַ להֲַפֹךְ עַצְמוֹ שֶׁיִּהְיֶה פָּניָו למַַּעֲרָב. כּמְוֹ כןֵ הִרְחִיק ה' 
פְּשָׁעֵינוּ מֵאִתָּנוּ, הַיְנוּ שֶׁבְּרֶגעַ אַחַת יוּכלַ הָאָדָם להֲַפֹךְ עַצְמוֹ וְלהְִיוֹת צַדִּיק גּמָוּר. 
כּמְוֹ שֶׁאָמְרו רַבּוֹתֵינוּ ז"ל בְּמַסֶּכתֶ קִדּוּשִׁין )מ"ט ע"ב(: 'הַמְּקַדֵּשׁ אִשָּׁה... עַל מְנתָ 
שֶׁאֲניִ צַדִּיק, אֲפִלּוּ הוּא רָשָׁע גּמָוּר - מְקֻדֶּשֶׁת מִסָפֵק, שֶׁמָּא הִרְהֵר תְּשׁוּבָה בְּדַעְתּוֹ'. 
וְזהֶ בִּבְחִינתַ כּדַּוּר עגָֹל, שֶׁבְּכלָ נקְֻדָּה וּנקְֻדָּה יְכוֹליִם לעֲַשׂוֹת סוֹף לבְִחִינתַ הָרַע 

וְרֵאשִׁית להְַטּוֹב הַגּמָוּר".
 )רבי יצחק יעקב מביאלא, 'דברי בינה' פרשת בהעלותך(

הרבי מביאלא מדבר על רגע המהפך: כאשר אדם נמצא בתוך חטא, הוא מפנה את 

הגב אל ה' ואת פניו אל כיוונים אחרים. התיקון הראשון והחשוב ביותר למצב הנפש הזה 

הוא - פשוט להסתובב! שוב 'להסתכל לה' בעיניים', ולהסכים שגם הוא יסתכל עלי. עוד 

לפני תיקונים ושינויים והחלטות וביצועים, פשוט להסתובב חזרה אל ה'. כשמסתובבים 

 מה פירוש המשפט: 

"ולומר עד פה תבוא ואל תוסיף''?

מה מיוחד בצורתו של כדור עגול? 

מהו הנמשל לכדור?
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למען  הסליחה  עמך  "כי 

 – קל,ד(  )תהילים  תיורא" 

למען אשר ייראוך בני האדם, 

לחטאי  שתסלח  לך  ראוי 

תסלח,  לא  אם  כי  החוטאים. 

ותוסר  התשובה  מן  יתייאשו 

יראתך מעל פניהם. 

)עץ הדעת טוב(

- אפשר אולי לגלות שאנחנו לא רחוקים כמו שחשבנו, או שאנחנו רחוקים הרבה יותר 

משהעלנו על דעתנו. בין כך ובין כך - המצב עכשיו טוב לאין ערוך. ה' נמצא מולנו, ניצב 

בקצה הדרך, יש לאן ללכת! זהו השינוי המשמעותי ביותר, ומכאן ואילך ההמשך הוא 

רק שאלה של זמן. יכולות עוד להיות מהמורות בדרך, אבל לפחות יש דרך, יש כיוון, 

אדם חש שהוא שוב שייך לה'.

לא תאמינו, אך יש לכך השלכות הלכתיות מרחיקות לכת. הרבי מביאלא ציין בדבריו את 

דברי הגמרא המופלאים במסכת קידושין: הגמרא אומרת כי אם אדם רשע נתן טבעת 

לאישה ואמר לה שהיא מקודשת לו בתנאי שהוא צדיק גמור - היא מקודשת מספק, 

שמא הרהר בתשובה באותו רגע. שימו לב! הספק הוא האם הוא הרהר בתשובה או לא, 

אך אם היינו יכולים לדעת בוודאות כי הוא הרהר בתשובה, היא הייתה אשתו בוודאות! 

הרהור תשובה אחד הופך אדם רשע לצדיק גמור - וזאת הגדרה הלכתית לכל דבר! 

את אותו עיקרון כותב בעל התניא:

"אַךְ הָעִניְָן הוּא כּיִ עִניְַן הַתְּשׁוּבָה הוּא להְָשִׁיב פָּניִם בְּפָניִם אֵליָו יִתְבָּרֵךְ, כּיִ הֲלֹא 
הַתְּשׁוּבָה הוּא לשָׁוּב וּלהְִתְקָרֵב אֵליָו יִתְבָּרֵךְ. וְלכִאְוֹרָה לֹא שַׁיָּךְ לשָׁוֹן זהֶ לגְבֵַּי 
הַקב"ה, דִּכתְִיב בֵּיהּ ]שכתוב בו[: "אֶת הַשָּׁמַיִם וְאֶת הָאָרֶץ אֲניִ מָלאֵ" )ירמיהו כג,כד(, 

וְלמָָּה צָרִיךְ לשָׁוּב וּלהְִתְקָרֵב אֵליָו יִתְבָּרֵךְ? וּבַמֶּה נתְִרַחֵק? 

אֶלּאָ הָעִניְָן הוּא כּמְִשַׁל שְׁניֵ בְּניֵ אָדָם שֶׁעוֹמְדִים זהֶ אֵצֶל זהֶ, רַק שֶׁחוֹזרְִים עֹרֶף 
פָּניִם.  אֶל  פָּניִם  בְּהַחְזרַָת  אֶלּאָ  קֵרוּב  וְאֵין  מִזּהֶ,  גּדָוֹל  רִחוּק  לךְָ  אֵין  מִזּהֶ.  זהֶ 
וְכךְָ הִנּהֵ כּתְִיב "וְרָאִיתָ אֶת אֲחֹרָי וּפָניַ לֹא יֵרָאוּ" )שמות לג,כג(, שֶׁיֵּש בְּחִינתַ פָּניִם 
וַאֲחוֹרַיִם למְַעְלהָ... וְעַל דֶּרֶךְ זהֶ יוּבַן גּםַ כּןֵ עִניְַן הַתְּשׁוּבָה, כּיִ הִנּהֵ כּתְִיב "כּיִ 
פָנוּ אֵליַ עֹרֶף" )ירמיהו ב,כז(, פֵּרוּשׁ 'כּיִ פָנוּ אֵליַ' שֶׁפּוֹניִם אֵליָו יִתְבָּרַךְ בְּקִיּוּם תּוֹרָתוֹ 
וּמִצְווֹתָיו. אֲבָל מִכּלָ מָקוֹם אֵין זהֶ אֶלּאָ בִּבְחִינתַ 'עֹרֶף' שֶׁאֵינוֹ מִבְּחִינתַ פְּניִמִית 
הָרָצוֹן מֵאַהֲבָה וּתְשׁוּקָה, אֶלּאָ מִצְוַת אֲנשִָׁים מְלמָֻּדָה וְהוֹלךְֵ בִּקְרִירוּת. וְהַתְּשׁוּבָה 
וּמִצְווֹתָיו  ה'  בְּתוֹרַת  וְחֶפְצוֹ  רְצוֹנוֹ  פְּניִמִיּוּת  להְִיוֹת  בְּפָניִם  פָּניִם  הַחְזרַָת  הִיא 

בְּשִׂמְחָה וּבְטוּב לבֵָב מֵרֹב כֹּל".
)רבי שניאור זלמן מלאדי, 'לקוטי תורה' פרשת אחרי מות, דיבור המתחיל "כי ביום הזה"(

בהפניית  הוא  שלנו  הריחוק  מקום.  בכל  נמצא  שהוא  מכיוון  מה'  להתרחק  אפשר  אי 

מסתובבים?  איך  בפנים.  פנים  ולהיות  חזרה  להסתובב  פשוט  היא  והתשובה  העורף, 

קוראים הרהור  רוצים. לחשיפה הזאת  אנחנו באמת  זעיר, מה  חושפים, אפילו לרגע 

ה'. הרהור תשובה אחד מחולל  רוצה את  תשובה, להרגיש לרגע שאני בעצם מאוד 

לוקח  זמן  נקרא בעל תשובה! תוך שנייה! כמה  והוא מיד  מהפך שלם בנפש האדם, 

לחזור בתשובה? שנייה וחצי! בדיוק הזמן שלוקח להפנות את הפנים חזרה...

'הרהור תשובה'? מאיפה פתאום, לאחר הפניית העורף, מגיע הרצון  מניין מגיע אותו 

לשוב? ה'תולדות יעקב יוסף', תלמידו של הבעל שם טוב, מדבר על כך במקור הבא: 

בָניִם  'שׁוּבוּ  וּמַכרְִיז  קוֹל  בַּת  יוֹצֵא  יוֹם  "בְּכלָ  ז"ל:  רַבּוֹתֵינוּ  שֶּׁאָמְרוּ  מַה  "עַל 
אָדָם  שׁוּם  נמְִצָא  שֶׁלֹּא  מֵאַחַר  נפְַשָׁךְ!  מִמַּה  ]הבעש"ט[  מוֹרִי  וְהִקְשָׁה  שׁוֹבָבִים'". 
וְעַל כּרְָחֲךָ  ]לנו[ כּלְלָ הַבַּת קוֹל?  שֶׁיִּשְׁמַע הַבַּת קוֹל אֵיךְ מַכרְִיז, אִם כּןֵ למָָּה לןָ 
למְַעֵט  הַמַּלכְוּת  נמִּוּס  כּיִ  וְהָעִניְָן  אָדָם...  לאְֵיזהֶ  נשְִׁמָע  שֶׁבֶּאֱמֶת  לוֹמַר  צְרִיכיִן 
דְּבָרִים בְּליִ  וְאֵין  אֹמֶר  "אֵין  למְַעְלהָ  הוּא  וְכןֵ  בְּרֶמֶז,  הָעִניְָן  להְָבִין  רַק  בְּדִבּוּר, 
וְהֵן הִרְהוּרֵי  בְּמַחֲשָׁבָה, בְּרֶמֶז,  הַכּרָוֹז הוּא  וְאִם כּןֵ,  )תהילים י"ט,ד(.  נשְִׁמָע קוֹלםָ" 
וְלשְִׁפֹּךְ  יָבִין להְִתְבּוֹדֵד  וְהַמַּשְׂכּיִל  הַכּרָוֹז.  מִצַּד  יוֹם  בְּכלָ  תְּשׁוּבָה שֶׁבָּאִין לאָָדָם 
שִׂיחוֹ לפְָניָו יִתְבָּרֵךְ שְׁמוֹ לשָׁוּב עָדָיו. וְהַחֵרֵשׁ שֶׁאֵינוֹ שׁוֹמֵע להְָבִין, פּוֹנהֶ לפְִקֹחַ 

עַצְבוּת לבִּוֹ בִּדְבָרִים הַמְּשַׁכּרְִים".
 )רבי יעקב יוסף מפולנאה, 'תולדות יעקב יוסף' פרשת קדושים( 
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לנו  קורא  ה'  לא-מודעים.  תהליכים  קודמים  התשובה  רגע  של  המדהימה  לתפנית 

קולה של  אותנו לשוב.  הזו מהדהדת בבת-קול המעוררת  והקריאה  ומתגעגע אלינו, 

ה'  אותנו  מעורר  בעדינות,  בשקט,  הלב.  ברחשי  אלא  באוזניים  נשמע  אינו  קול  הבת 

לשוב אליו. לתהליך התשובה הגלוי קודם תהליך סמוי. עוד לפני שאדם מחליט לזוז, 

ה' מנענע ומעורר אותו, ופתאום... הבן-אדם מתעורר ומשתוקק לה'. המבחן שלנו הוא 

ביכולת ההקשבה. עד כמה אנו מוכנים לשמוע את ההכרזה של בת הקול, את הרהורי 

התשובה שעולים בתוכנו בצורה ספונטנית - ועד כמה אנו מוכנים ללכת בעקבותיהם. 

לעיתים, הרצון של התשובה מתבשל לאיטו. קולה של הבת קול מתנגן באוזנינו, אבל 

אנחנו עדיין לא ממש מקשיבים לו. יש בנו געגועים לקדושה, אך עדיין לא מתעוררת 

בנו החלטה של ממש. גם לגעגועים הללו יש ערך, ערך רב. ישנה אמרה שעברה בין 

חסידים, שאפילו אם אדם מרגיש שאין לו כוח לרצות, אלא שהוא רק 'רוצה לרצות', או 

שרק 'רוצה לרצות לרצות' - גם זהו רצון! גם רצון קלוש - רצון של קדושה הוא, והוא 

מחלץ את הנפש מריחוקה ומקרב אותה לה'. 

לדיון בכיתה:

לאור הנלמד, כמה זמן לוקח לחזור בתשובה? אם זה לוקח הרבה פחות מדקה, האם 

לחזור בתשובה זה קל או קשה?

אם לחזור בתשובה זה קל, האם זה אומר שזהו תהליך שטחי? דברים עמוקים חייבים 

להיות קשים או לקחת הרבה זמן? )השוו לדברים עמוקים אחרים: ברית מילה, 'הרי 

את מקודשת', הנחת תפילין...(

אם אפשר לחזור בתשובה בעמקות, במהירות ובקלות, למה תמיד לוקחים את זה כל 

כך קשה?

תרגיל רצון: סבב כיתתי - כל אחד מספר או כותב מה הוא רוצה לעשות עם עצמו. 

מסקנה: כולם רוצים דברים חיוביים. כל אחד מגדיר אחרת מה חיובי, אבל כולם 

רוצים חיובי.

האם חווית פעם סיטואציה, בה משפט אחד או זיק אחד בעיניים שינה הכול? משפט 

במקום / לא במקום שהפך את האווירה?
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4. בבת-אחת ולאט לאט
ובכן, הרהור תשובה מחולל מהפך אדיר. אך האם בכך הסתיים תהליך התשובה? או 

שמא רק התחיל?! 

ולהותיר אותנו בחשיכה. אין בכך כל ערעור על האמת  יכול להיעלם  הרהור תשובה 

והקדושה שהוא חשף ועל כך שהוא הפך את האדם לצדיק גמור, אך כדי שהצדקות 

הזאת תתבסס במהלך החיים, עלינו לרתום את המהפך הפתאומי לעבודה מתמשכת. 

ולעבודה המתמשכת אין קץ, כי תמיד יש לאן להתקדם. 

שתי הרמות של התשובה אינן סותרות זו את זו, מכיוון שהן אינן מתייחסות לאותו מישור. 

הרהור תשובה פועל במעמקים על העמדה הנפשית, ומשנה את הכיוון בו האדם צועד. 

והעבודה המתמשכת מתייחסת להתנהלות היומיומית ולתיקון המעשים. שתי הרמות 

משלימות זו את זו: השינוי הנפשי הפנימי מניע את תהליך השינוי המעשי. 

במקורות הבאים נראה את התשובה כתהליך מתמשך והדרגתי:

בְּמַדְרֵגהָ  הוֹלךְֵ  שֶׁהָאָדָם  עֵת  בְּכלָ  כּיִ  הַנּכְוֹנהָ.  הַתְּשׁוּבָה  דֶּרֶךְ  לנָוּ  להְוֹרוֹת  "בָּא 
הַיּוֹתֵר גּבָוֹהַּ, צָרִיךְ להְוֹסִיף בִּתְשׁוּבָה עַל יוֹם אֶתְמוֹל שֶׁלֹּא הִגּיִעַ למְַעְלהָ זוֹ. וְזהֶוּ 
פֵּרוּשׁ הַפָּסוּק "הֲשִׁיבֵנוּ ה' אֵליֶךָ וְנשָׁוּבָה" )איכה ה,כא(, פֵּרוּשׁ - כּאֲַשֶׁר נתְַחִיל לשָׁוּב 
בִּתְשׁוּבָה וְנשָׁוּבָה עוֹד בְּכלָ פַּעַם יוֹתֵר. וְזהֶוּ שֶׁכּתָוּב "שׁוּבִי שׁוּבִי הַשּׁוּלמִַּית" )שיר 
השירים ז,א(, בְּכלָ פַּעַם תָּשׁוּב בִּתְשׁוּבָה. עַל הַתְּשׁוּבָה שֶׁל יוֹם אֶתְמוֹל, תָּשׁוּב הַיּוֹם 

בְּמַדְרֵגהָ יְתֵרָה כנ"ל". 
)רבי שלמה מרדומסק, 'תפארת שלמה - מועדים', שבת תשובה, ד"ה "והיה כי יבואו אליך"( 

רבי שלמה מרדומסק מדבר על 'דרך התשובה הנכונה' בתור דרך שבה האדם צועד. 

במהלך הצעידה ישנה התקדמות מתמדת. לא מייחלים ל'קפיצת הדרך' ולא עומדים 

במקום. גם אם הגענו רחוק והתקדמנו הרבה, תמיד נוכל להגיע לתשובה ברמה גבוהה 

יותר. התשובה וההתקדמות של אתמול, גם היא צריכה תשובה ותיקון - בהתקדמות 

חדשה!

אסור לנו להסתפק ב'הרהור תשובה' ואפילו לא בהתקדמות של יום אתמול, אך יחד 

עם זאת, ה' יתברך לא מצפה מאיתנו שנצעד את כל הדרך ביום אחד. רבי יוסף יצחק 

אדם  בין  חוב  לפריעת  התשובה  שבתהליך  ההדרגתיות  את  ממשיל  מליובאוויטש 

לחברו: 

"יֵשׁ לבְָאֵר עַל פִּי הַמָּשָׁל שֶׁאָמַר רַבֵּנוּ הַגּדָוֹל זצוק"ל ]בעל התניא[. כּמְוֹ אָדָם שֶׁהוּא 
חַיָּב סָךְ גּדָוֹל עָצוּם וּמְסֻיָּם, וְאֵין יָדוֹ מַשֶּׂגתֶ לשְַׁלּםֵ כּלָ חוֹבוֹ אֶלּאָ מַחֲצִית הַחוֹב. 
וְהוּא אָדָם יָשָׁר, אֲשֶׁר יֹשֶׁר לבְָבוֹ מְעוֹרְרוֹ לשְַׁלּםֵ כּלָ חוֹבוֹ, אֲבָל אֵין יָדוֹ מַשֶּׂגתֶ 
לשְַׁלּםֵ רַק מַחֲצִית הַחוֹב. וּמַחֲצִית זהֶ גּםַ כּןֵ אֵינוֹ בָּאֶפְשָׁרִי לשְַׁלּםֵ לוֹ בְּפַעַם אַחַת, 

כּיִ אִם קִמְעָא קִמְעָא בְּרִבּוּי שָׁניִם. 

וְהָיָה אִם למְִי שֶׁחַיָּב לוֹ הוּא טוֹב, וּמַסְכּיִם עַל הָאָדָם הַחַיָּב אֲשֶׁר יְשַׁלּםֵ לוֹ כּפְִי 
הֲשָׂגתַ יָדוֹ רַק מַחֲצִית הַחוֹב, וְגםַ מַחֲצִית זהֶ יְשַׁלּםֵ בְּאֹפֶן שֶׁיָּכוֹל, קִמְעָא קִמְעָא 
בְּמֶשֶךְ רִבּוּי שָׁניִם. הִנּהֵ אָז הָאָדָם הַחַיָּב מִשְׁתַּדֵּל בְּכלָ כֹּחוֹ לשְַׁלּםֵ כּלָ חוֹבוֹ, וְהוּא 
אָדָם יָשָׁר, שֶׁבֶּאֱמֶת מִצַּד יֹשֶׁר לבְָבוֹ חָפֵץ הוּא לשְַׁלּםֵ כּלָ הַחוֹב אֶלּאָ שֶׁאֵין יָדוֹ 
מַשֶּׂגתֶ. הִנּהֵ קֵרוּב הָאָדָם שֶׁהוּא חַיָּב לוֹ פּוֹעֵל בּוֹ עוֹד יוֹתֵר רִבּוּי הַהִשְׁתַּדְּלוּת, עַד 

שֶׁיָּכוֹל להְִיוֹת כּיִ יְשַׁלּםֵ לוֹ כּלָ הַחוֹב, אוֹ בְּכלָ אֹפֶן יוֹתֵר מִמַּה שֶּׁחָשַׁב תְּחִלּהָ. 

אֲבָל אִם הָאָדָם שֶׁהוּא חַיָּב לוֹ הוּא קָשֶׁה וְחָפֵץ כּיִ יְשַׁלּםֵ הָאָדָם הַחַיָּב כּלָ חוֹבוֹ 
וּבְפַעַם אַחַת דַוְקָא, הֲרֵי מִתְרַשֵּׁל הָאָדָם הַחַיָּב וּמִתְבַּלבְֵּל וְאֵינוֹ מְשַׁלּםֵ כּלְוּם. 

וְכןֵ הוּא בְּעִניְַן הַתְּשׁוּבָה, שֶׁאָנוּ אוֹמְרִים "וַתְּלמְַּדֵנוּ ה' אֱלֹקֵינוּ להְִתְוַדּוֹת לפְָניֶךָ... 
למְַעַן נחְֶדַּל מֵעֹשֶׁק יָדֵינוּ" )תפילת יום הכפורים(, וְהִנּהֵ הָאָדָם הַחַיָּב וְאֵינוֹ פּוֹרֵעַ כּלְלָ 
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נקְִרָא 'עַשְׁקָן', אָמְנםָ עַל יְדֵי "וַתְּלמְַּדֵנוּ להְִתְוַדּוֹת לפְָניֶךָ" וְאַתָּה סוֹלחֵַ לנָוּ, וְלפְִרֹע 
הַחוֹב כּפְִי הֲשָׂגתַ יָדֵינוּ, וְגּםַ זהֶ קִמְעָא קִמְעָא, הִנּהֵ עַל יְדֵי זהֶ נחְֶדַּל מֵעֹשֶׁק יָדֵינוּ, 

שֶׁסְּליִחָה זוֹ נוֹתֶנתֶ כֹּחַ וָעֹז להְִשְׁתַּדֵּל בְּכלָ מִיניֵ הִשְׁתַּדְּלוּת לשְַׁלּםֵ הַחוֹב".
)רבי יוסף יצחק מליובאוויטש, מאמר "כי עמך הסליחה" תש"ט(

מאתנו  תובע  לא  ה'  להצליח.  האדם  את  מעודדת  איטית,  להתקדמות  הלגיטימציה 

להתקדם בקצב שאיננו מסוגלים אליו, ולא נכון שאנחנו נדרוש זאת מעצמנו.

וידוי	שמח

הבעל שם טוב ז"ל בא פעם לעיר אחת קודם ראש השנה, ושאל מאנשי העיר מי 

הוא בעל-התפילה אצלם בימים הנוראים, והשיבו לו כי הרב דמתא הוא הבעל-

תפילה. שאל אותם הבעל שם טוב: איך הוא מתנהג בתפילותיו? והשיבו לו, כי 

ביום הכיפורים הוא אומר את כל הווידויים בניגונים שמחים מאוד. וישלח הבעל 

שם טוב לקרוא אליו את הרב, וישאל אותו על פשר הדבר, והשיב לו הרב: הנה 

ולנקות את החצר ממי- והנבזה של המלך, שמלאכתו לגרוף  העבד הפחות 

השופכין ומלכלוך וטינופת, למען תהיה חצר המלך נקייה ויפה, כשהוא אוהב 

את המלך, אזי בעת גורפו את הצינורות ובעת עבודתו במלאכת הניקיון, הוא 

שמח מאוד על שמנקה את חצר המלך, ומזמר אז ניגוניו בשמחה, שעושה נחת 

רוח למלך... אמר לו הבעל שם טוב: אם כבודו מתפלל בכוונה זאת, יהי חלקי 

עימו.   

)סיפורי חסידים – מועדים, הרב זוין(
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5. שמח או עצוב? 
לאחר שלמדנו שלושה מרכיבים של תהליך התשובה, נדון כעת ברגשי הלב המלווים 

אותנו בכל השלבים. 

התשובה, יש לזכור, היא מצווה מדאורייתא. יש משהו במצווה הזאת, שהוא נעלה על 

כל המצוות. התשובה מתקנת עיוותים ומשלימה חללים שנוצרו על ידי חטאים במצוות 

עשה ולא-תעשה. ולכן, אם את כל המצוות יש לקיים בשמחה, אז את מצוות התשובה 

על אחת כמה וכמה. וכך כותב רבי אלימלך מליז'נסק:

"הַתּוֹרָה ניִתְנהָ בְּסִיניַ למְַעַן יִלמְַד אָדָם להְִיוֹת תָּמִיד מוּכנְעַ גּדָוֹל וְנבְִזהֶ בְּעֵיניָו, 
סִיניַ  בְּהַר  וּבָחַר  הַגּבְוֹהִים  בֶּהָרִים  שֶׁמָּאַס  הוּא,  בָּרוּךְ  יִתְבָּרַך  ה'  שֶׁעָשָׂה  כּדְֶרֶך 
וְזהֶ  הַכנְעָָה,  מֵחֲמָת גוֹדֶל  יִתְעַצֵּב  הָאָדָם שֶׁלֹּא  ... רַק לזָהֶ צָרִיךְ  הַנּמָוּךְ מִכּוּלםָ 
שֶׁיִרְאֶה  עָליָו  תּוֹרָה  הִזהְִירָה  לכָןֵ  יִתְבָּרַךְ,  הַבּוֹרֵא  מֵעַבוֹדָת  גדְוֹלהָ  מְניִעָה  הוּא 
להְִיוֹת תָּמִיד בְּשִׂמְחָה, כּיִ אֵין הַשְּׁכיִנהָ שׁוֹרָה מִתּוֹךְ עַצְבוּת ... וְאִם יֹאמַר הַאָדָם 
וְאֵיךְ אוּכלַ לשְִׂמוֹחַ כּיֵוָן שֶׁהִרְבֵּתִי לפְִשׁוֹעַ? וְלזָהֶ אָמְרָה תּוֹרָה: אַף עַל פִּי כןֵ יִרְאֶה 
לעֲַשׂוֹת תְּשׁוּבָה בְּשִׂמְחָה, וְיִתְחַזּקֵ עַצְמוֹ לאֵמֹר הַרֵי אֲניִ כּאְִלוּ נוֹלדְָתִּי הַיּוֹם הַזּהֶ, 

וְלֹא אָשׁוּב עוֹד לכְסְִלהָ! וְזהֶ נקְִרָא חִידּוּשׁ שֶׁנּתְִחַדֵּש כּבְִרִיָה חֲדָשָׁה"!  
 )רבי אלימלך מליז'נסק, 'נועם אלימלך' פרשת במדבר( 

חדשים,  אנשים  להיות  הופכים  אנחנו   - ביותר  המשמח  הדבר  היא  התשובה  עצם 

ומתראים מחדש עם ה'. אך יחד עם זאת, ברור שיש בתהליך התשובה גם מימד של 

צער וחרטה עמוקים על העבר, המלווים בכאב גדול. הן הכאב והן השמחה מוכרחים 

בתהליך התשובה ומעידים על העומק שבתשובה. מעבר לכך, הכאב והצער כרוכים 

זה בזה ותלויים אחד בשני. וכך מבאר זאת ה'אדמו"ר האמצעי' מליובאוויטש:

"יֵשׁ כּאָן שְׁניֵ דְּבָרִים: הָאֶחָד שֶׁנּתִָּק וְנבְִדָּל וְנתְִרַחֵק מִמְּקוֹם טֻמְאָה... כּלָ שֶׁיִּתְמַרְמֵר 
בְּלבִּוֹ עַל הַחֵטְא, יוֹתֵר נתִָּק וְנתְִרַחֵק מִשָּׁם. וּבָזהֶ עַצְמוֹ יֵשׁ בְּחִינתַ קֵרוּב אֶל ה' 
יוֹתֵר, וְהוּא מַה שֶּׁכּתָוּב: "וְשׁוּבוּ אֶל ה'" )הושע יד,ג(, כּמְוֹ הָרוּחַ שֶׁתָּשׁוּב אֶל ה'. 
וְהָרַע, כּךְָ עֵרֶךְ  וְאֵין לחְַלּקֵ בָּזהֶ כּלְלָ וּכלְלָ. שֶׁוַּדַּאי לפְִי עֵרֶך הַרִחוּק מִן הַמָּוֶת 
קֵרוּבוֹ אֶל הַחַיִּים וְהַטּוֹב שֶׁהוּא הַתְּשׁוּבָה אֶל ה'. וְאַף עַל פִּי שֶׁהֵן שְׁתֵּי תְּשׁוּבוֹת: 
אַחַת - תְּשׁוּבָה מִן הָרַע שֶׁנּקְִרָא רִחוּק וְהַבְדָּלהָ, וְהַשְּׁניִָּה - תְּשׁוּבָה אֶל ה' שֶׁהִיא 
הַקֵּרוּב וְהַדִּבּוּק, הַכֹּל אֶחָד מַמָּשׁ בְּמִשְׁקָל אֶחָד כּיִ הָא בְּהָא תָּליְָא ]זה בזה תלוי[ מַמָּשׁ. 

כּמְוֹ הַשָּׁב מֵאֶרֶץ מֶרְחָק, כּלָ שֶׁיִּתְרַחֵק יוֹתֵר מִשָּׁם יִתְקָרֵב יוֹתֵר לאְֶרֶץ אֲחֻזּתָוֹ. 

וּמִכּלָ מָקוֹם בְּמַהוּת אֹפֶן הַתְּשׁוּבָה שְׁניֵ הֲפָכיִם הֵן. שֶׁזּהֶ בָּא בְּתַכלְיִת הָעֹצֶב וּמָרַת 
הַנּפֶֶשׁ, וְזהֶ בָּא בְּתַכלְיִת הַשִּׂמְחָה וְחֶדְוַת הַנּפֶֶשׁ. כּיִ הִנּהֵ עַל עֶצֶם רִחוּקו מֵאֱלוֹקִים 
חַיִּים יִתְמַרְמֵר בִּנקְֻדַּת הַלּבֵ, וְתֵכףֶ וּמִיָּד בָּכֹה יִבְכּהֶ עַל חַטֹּאת נעְוּרִים. וְאִם לאָו, 
ליְַלהָ  בְכלָ  "אַשְׂחֶה  דָוִד:  שֶׁאָמַר  וּכמְוֹ  כּיַָּדוּעַ,  כּלְלָ  אֲמִתִּית  תְּשׁוּבָה  נקְִרָא  לֹא 
מִטָּתִי בְּדִמְעָתִי עַרְשִׂי וְכו'" )תהילים ו,ז(, וְהוּא בִּקְרִיאַת שְׁמַע עַל הַמִּטָּה וְהָרוֹחֵץ 
פָּניָו בִּדְמָעוֹת מְתַקֵּן לצְֶלםֶ אֱלוֹקִים שֶׁפָּגםַ. וּמִיָּד בְּזכָרְוֹ שֶׁכּבְָר הֻחְלטַ בְּלבִּוֹ וְשָׁב 
בֶּאֱמֶת וְלֹא יָסוּר עוֹד לקְִלקְוּלוֹ וְיִדְבַּק נפְַשׁוֹ אַחֲרֵי ה' וְתוֹרָתוֹ, זהֶוּ הַנּקְִרָא תְּשׁוּבָה 
אֶל ה', וּבָא לכִלְלַ שִׂמְחַת הַנּפֶֶשׁ מְאֹד מְאֹד. כּיִ בְּמַה שֶּׁנּפְִטָר מִן הָרַע וּמָוֶת רוּחָניִ 
מוֹת  עֹנשֶׁ  כּיִ  הַגּשְַׁמִי,  הַמָּוֶת  מִן  יוֹצֵא  שֶׁהָיָה  כּמְוֹ  לבִּוֹ  יִשְׂמַח  הַחֹשֶׁך,  מִן  וְיָצָא 

הַנּשְָׁמָה גּדָוֹל הַרְבֵּה מֵעֹנשֶ מָוֶת הַגּוּפָניִ כּיַָּדוּעַ".
 )רבי דב בער מליובאוויטש, 'האדמו"ר האמצעי', 'דרך חיים' שער התשובה פרק א'(

והדביקות  מהרע,  ההתרחקות   - התשובה  חלקי  שני  בין  מבחין  האמצעי  האדמו"ר 

לשמחה  גורמת  והשנייה  עצומה,  ומרירות  בכאב  מלווה  הראשונה  בה'.  המחודשת 

ותקווה. על אף ששני החלקים הם הפוכים לחלוטין, הם פועלים בנפש בו-זמנית. ככל 

שהאדם מתנתק מהרע הוא מתקרב יותר אל הטוב. אי אפשר להתנתק מהרע ולהישאר 

הקב"ה  של  שמו  נקרא  למה 

)שמות  אהיה"  אשר  "אהיה 

אדם  שכאשר  מפני  ג,ד(? 

טוב  "אהיה  ואומר  מתחרט 

מעתה והלאה", מיד משיב לו 

איתך  אהיה  אני  "גם  הקב"ה: 

ואשרה שכינתי עליך". 

)היהודי הקדוש מפשיסחא(
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סתם כך תלוי באוויר. כשאדם נוסע ממקום למקום, כל קילומטר שמרחיק אותו מתחנת 

המוצא מקרב אותו בדיוק בקילומטר אל היעד. משום כך, כשאנחנו מתקדמים בכביש 

שמרחיק אותנו מהנפילות שלנו ומחזיר אותנו הביתה, אל ה', רגשות סותרים ממלאים 

מאידך.  ואושר  ותקווה-רעננות-שמחה  מחד,  וחרטה  אשמה-בושה-צער  הלב.  את 

ככל שהחרטה על החטא עמוקה יותר, כך גם שמחת התשובה. כל דמעה של חרטה, 

הופכת להיות דמעה של התרגשות.

מצא דוגמא מהחיים למצב בו רגשות הפוכים לחלוטין ממלאים את הלב. האם 

הסתירה הרגשית היא טבעית או מבלבלת?

האם אתה מכיר אווירה של תשובה במרירות או בשמחה בלבד? מה יאמר על כך 

האדמו"ר האמצעי?

בנפש  לשכון  יכולים  אליו,  הקירוב  על  והשמחה  מה'  הריחוק  על  הכאב  כיצד  ראינו 

יכולה  ונראה, שהקירבה עצמה  זמנית. במקור הבא נלמד מדברי הבעל שם טוב  בו 

מתוך  סליחה  בקשת  של  הוא  ווידוי  של  הרגיל  הדימוי  אם  תשובה.  של  כאב  להוליד 

עמדה של ריחוק וניכור, מחדש הבעש"ט שאפשר אחרת - להצטער מתוך עומק של 

קרבה ואהבה:

)תהילים  הוֹפִיעַ"  נקְָמוֹת  אֵל  ה'  נקְָמוֹת  "אֵל  פָּסוּק  עַל  טוֹב  שֵׁם  הַבַּעַל  "פֵּרוּשׁ 
צד,א(, עַל פִּי מָשָׁל לאְִישׁ כּפְַרִי אֶחָד שֶׁמָּרַד בַּמֶּלךְֶ, שֶׁהִכּהָ וְרָגםַ אִיקוֹניִן שֶׁל מֶלךְֶ 

עַד  למְַדְרֵגהָ  מִמַּדְרֵגהָ  וְהֶעֱלהָוּ  לרְֹאשׁ  הַמֶּלךְֶ אוֹתוֹ  עָשָׂה  וּמִיָּד  בָּזהֶ.  כּיַּוֹצֵא  אוֹ 
שֶׁנּעֲַשָׂה מִשְׁנהֶ למֶַּלךְֶ, וְכלָ מַה שֶּׁהֵיטִיב הַמֶּלךְֶ עִמּוֹ יוֹתֵר וְהֵבִיאוֹ ליְוֹתֵר מַדְרֵגהָ 
וְרָאָה יוֹתֵר כּבְוֹד הַמֶּלךְֶ וּמְשָׁרְתָיו וְהַנהְֲגוֹתָיו, הָיָה יוֹתֵר צַעַר לזְהֶ שֶׁהָיָה בֶּן כּפְָר 
בְּזכָרְוֹ שֶׁמָּרַד נגֶדֶ הַמֶּלךְֶ הַגּדָוֹל הָרַחֲמָן הַזּהֶ, וּמַה שֶּׁהָיָה רָאוּי לעְֹנשֶ הוּא מֵיטִיב 

עִמּוֹ יוֹתֵר. 

וְהַמֶּלךְֶ עָשָׂה בְּכוַָּנהָ מְכוֶֻּנתֶ, שֶׁאִם הָיָה מְמִיתוֹ הָיָה צַעַר לפְִי שָׁעָה וְתוּ לֹא, מַה 
שֶּׁאֵין כּןֵ בַּדֶּרֶךְ הַנ"ל מִצְטַעֵר כּלָ יָמָיו וּמוֹסִיף תָּמִיד תָּמִיד כּשְֶׁעוֹלהֶ ליְוֹתֵר גּדְֻלּהָ 

מוֹסִיף יוֹתֵר צַעַר עַל צַעֲרוֹ, אֵיךְ מְלאָוֹ לבִּוֹ למְִרֹד עֵיניֵ כּבְוֹדוֹ. 

וְזהֶוּ שֶׁכּתָוּב "אֵל נקְָמוֹת הוי'", רוֹצֶה לוֹמַר שֶׁנּקְִמוֹת ה' יִתְבָּרֵךְ הוּא ע"י מִדַּת 
הָרַחֲמִים ]שם הוי"ה מציין למידת הרחמים[ שֶׁלֹּא כּמְֶלךְֶ בָּשָׂר וָדָם, וְהוּא כּיִ "אֵל נקְָמוֹת 
הוֹפִיעַ", רוֹצֶה לוֹמַר שֶׁהַנּקְָמָה הוּא בְּמַה שֶּׁהוֹפִיעַ לוֹ מִגּדְֻלּתָוֹ, וּבִרְאוֹתוֹ גּדְֻלּתַ 

הַמֶּלךְֶ וּבְזכָרְוֹ שֶׁמָּרַד נגֶדֶ מֶלךְֶ זהֶ אֵין לךְָ צַעַר גּדָוֹל מִזּהֶ". 
)רבי ישראל בעל שם טוב, 'כתר שם טוב' אות ק"ח(

אם אנו נכשלים, 'נקמתו' המתוקה מאוד של ה' היא לקרב אותנו אליו. ככל שהקירבה 

גדילה, כך גם הכאב על הצער שגרמנו כביכול לה', הולך ונהיה עמוק יותר. הדביקות 

גורמת לחוש את כאב החטא, וכך נוצר וידוי כואב-צורב ומתוק.

תשובה ן פרק ב ן על הדרך26


